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جدول نرخ سکه و ارز

قیمت خودرو های داخلی
قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف

39,800,00052,500,000پراید 1111

37,381,00048,500,000پراید 2131

40,330,00048,500,000پراید 3151

155,000,000195,000,000چانگان4

43,460,00055,000,000تیبا صندوق دار5

55,960,00062,000,000ساینا دنده ای6

63,158,00077,800,000پژو 7405

8SLX 67,880,00091,000,000پژو

65,578,00081,500,000پژو 405 دوگانه سوز9

78,338,00099,900,000پژو پارس10

--پژو پارس TU5 کلاس 1113

67,283,00088,500,000پژو 206 تیپ 122

83,690,000106,000,000پژو 206 تیپ 135

80,303,000104,800,000پژو V8 206 صندوقدار14

15)LX( 66,770,00083,000,000سمند ال ایکس

16EF7 69,773,00095,000,000سمند

102,000,000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716

115,000,000-دنا18

147,000,000-تندر پلاس دنده19

96,730,000136,500,000پژو 207 دنده ای20

273,000,000390,000,000مزدا213

22H30  -154,000,000

--استپ وی23

169,000,000-  207 اتوماتیک24

114,994,000335,000,000پژو252008

67,203,00085,600,000رانا26

قیمت )به تومان(نوع سکه

4.204.000سکه تمام طرح جدید

4.155.000سکه تمام طرح قدیم

2.192.000نیم سکه

1.392.000ربع سکه

861.000گرمی

426.400هرگرم طلای 18 عیار

نوع ارز

11.903دلار

13.101یورو

15.910پوند

2.145لیر ترکیه

3.377درهم امارات

10.6دینار عراق

در پی افزایش قیمت بنزین ، دولت تصمیم گرفت 
منابع حاصل از این گرانی را بین مردم توزیع کند که 
اولین مرحله واریز این کمک ها شب گذشته انجام شد. 
بر این اســاس قرار اســت این مبالغ طی سه مرحله 
برای 60میلیون ایرانی واریز شود که در هر مرحله برای 
20میلیون نفر واریز می شود نخستین مرحله دیشب واریز 
شــد. طبق گفته مســئولان دولت، روستاییان و عشایر، 
مســتمری بگیران،  مددجویان کمیتــه امداد، کارگران، 
معلمان، مددجویان بهزیستی، کارمندان، زنان سرپرست 
خانوار، اقشار کم درآمد و بازنشستگان مشمول طرح دولت 

می شوند که 18 میلیون خانوار را در بر می گیرد.
به گفته دولتی ها ، مرحلــه دوم واریز 30 آبان ماه و 
مرحله آخر، دوم آذرماه اســت که در مجموع شامل 60 

میلیون نفر می شود. 
بنابر اعــلام دولت، افزایش یارانه بــرای خانوارهای 

یک نفــره 55 هزار تومــان، برای خانوارهــای دو نفره 
103 هزارتومان، خانوارهای ســه نفره 138 هزار تومان،  
خانوارهای چهار نفره 172 هزار تومان و خانوارهای پنج 
نفره و بیشتر 205 هزار تومان خواهد بود. خانوارهایی که 
مشمول یارانه نقدی هستند نیاز نیست اقدامی در جهت 
ارائه شماره حســاب بانکی انجام دهند و همان حساب 
مربوط به یارانه نقدی مبنای واریز قرار می گیرد. پرداخت 
اولین کمک معیشتی از شب گذشته شروع شد وکسانی 
که خود را مشــمول می دانند از طریق درگاه اینترنتی و 
کد ussd6369 ثبت نام کنند. لازم به ذکر است، هر چند 
اقدام دولت در بازگرداندن منابع حاصل از افزایش قیمت 
بنزین به مردم اقدام درســتی محسوب می شود اما اگر 
پرداخت های جبرانی از همان ابتدا و پیش از اجرای طرح 
انجام می شد بسیاری از نگرانی ها درخصوص اقدام دولت 
از بین می رفت و شاید خیلی از اعتراضات ، رخ نمی داد. 

آغاز پرداخت مبالغ بسته حمایتی به خانوارها

یک کارشناس اقتصادی حامی دولت گفت: این انتقاد 
به دولت آقای روحانی وارد است که نباید کارت سوخت 

را حذف می کرد. 
سعید لیلاز در گفت و گو با خبرگزاری فارس با اشاره به اقدام 
چهار ســال پیش دولت روحانی در حذف کارت سوخت اظهار 
داشــت:. این انتقاد به دولت آقای روحانی وارد است که نباید 
کارت سوخت را حذف می کرد؛ طرح اصلاح قیمت بنزین باید 
20 ماه پیش انجام می شد ولی به هر حال این کشور امروز هیچ 

راه دیگری غیر از این کار نداشت.
وی افزود: از سوی دیگر از نظر طبقاتی، دهک اول 23 برابر 
دهک دهم یارانه مصرف بنزین دریافت می کند و همین اتفاق 
در مورد گاز هم حاکم است، فردی که مساحت خانه اش 500 
متر مربع است با کسی که مساحت خانه اش 50 متر مربع است 

تقریباً  هزینه یکسان بابت گاز پرداخت می کنند! 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در حال حاضر یک خانوار 
پنج نفره با آن رقم حدود 200 هزار تومانی معیشت که دریافت 
 می کند )معــادل حدود 70 لیتر بنزین با نــرخ آزاد( در واقع 
عــلاوه  بر ســهمیه 60 لیتر بنزین یارانه ای خــود، می تواند از 
محل این 200 هزار تومان مواد غذایی، گوشت، لبنیات و غیره 

خریداری کند و این عین عدالت است. 
اصلاح قیمت بنزین به نفع کم درآمدهاست

همچنین، جمشید پژویان، کارشناس اقتصادی، با تأکید بر 
ضرورت اجرای واقعی  سازی نرخ حامل های انرژی اظهار داشت: 

بهترین علامت دهنده در اقتصاد، قیمت ها هستند. 
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه واقعی  ســازی نرخ 
حامل های انرژی قطعاً به نفع کل جامعه و خصوصاً خانوارهای 
کم درآمــد و فقیر خواهد بود، گفت: می توان درآمد این اصلاح 
نرخ حامل  های انرژی را در بخش بهداشت و درمان هزینه کرد 
یا به  آموزش اختصاص داد و بدین ترتیب اســت که منافع آن 

حتماً به گروه های کم درآمد اختصاص می یابد.
پژویان ادامه داد: زمان اجرای واقعی  ســازی نرخ حامل های 
انرژی باید مناســب باشــد، نه زمانی که مردم تحت بیشترین 
فشــارهای اقتصادی هســتند، به هر حال درســت است که 
واقعی  ســازی نرخ حامل های انرژی، سیاستی درست است، اما 
اجرای آن در چنین زمانی  موجب می شود که شوک دیگری به 

مردم وارد شود و در کوتاه مدت آنها را متأثر کند.
اصلاح قیمت بنزین باید زودتر انجام می شد

آلبرت بغزیان، یکی دیگر از کارشناسان اقتصادی هم بیان 
کرد: قیمت تمام شده انرژی بالاتر از آن عددی است که مردم 
از آن استفاده و پرداخت می کنند. قطعا اگر این اقدام به خوبی 
انجام شود اصلاح قیمت حامل های انرژی خوب خواهد بود به 
هر حال ابزارهای نظارتی وجود دارد تا ورود کنند و اگر برخی 

کالاها به صورت غیر واقعی افزایش یافت برخورد شود.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا برای اصلاح قانون حامل های 
انرژی باید زودتر اقدام می کردیم گفت: باید زودتر این اقدامات 
انجام می شد یعنی زمانی که قدرت خرید بالا بود و تورم پایین 
بود و ارز وقتی 1000 تومان بود و الان 12 هزار تومان اســت 

معلوم است که قاچاق سوخت انجام می شود. 
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: دولت زمان زیادی در 
اختیار داشت که بتواند حاشیه های این چند روز اجرا و افزایش 
قیمت بنزین را کاهــش دهد و اگر دولت قصد افزایش قیمت 
بنزین را داشت به عنوان مثال به تاکسیرانی از قبل اعلام می کرد 
که اگر روزی این برنامه را اجرا کردیم تاکســیرانی را از دادن 

سهمیه سوخت مطمئن می کرد تا قیمت کرایه  ها بالا نرود. 
درآمد 1400 میلیارد تومانی از صرفه جویی در 

مصرف بنزین
محمدعلی دهقان دهنوی معاون وزیر اقتصاد گفت: به طور 
متوسط روزانه 100 میلیون لیتر بنزین در کشور تولید می شود 
اگر بتوانیم بنا به اتفاق 10 میلیون لیتر از میزان مصرف سوخت 
بکاهیم و با نرخ 5000 تومان در خلیج فارس بفروشــیم، روزانه 
حدود چهار میلیارد تومــان و در 10 روز 40 میلیارد تومان و 

سالانه 14 هزار میلیارد ریال درآمد حاصل می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، وی افزود: نرخ هر لیتر بنزین 
در عربستان 6200 تومان، در امارات 6400 تومان، در افغانستان 
7000 تومان، پاکستان 8000 تومان، ترکیه 13200 تومان و 
در کشــور های پیشرفته ای مانند هلند و سوئد 20 هزار تومان، 
در ترکمنستان حدود 5000 تومان به پول ما فروخته می شود.

معاون وزیر اقتصاد گفت: سهم بنزین در سبد خانوار را به طور 
متوســط 2,5 درصد عنوان کرد و افزود:  این یعنی افزایش نرخ 
بنزیــن فقط 2,5 درصد اقتصاد یک خانواده را تحت تأثیر قرار 
می دهد. اگر نرخ بنزین 50 درصد افزایش یابد به این معنا نیست 
که نرخ خدمات حمل ونقل جاده هم 50 درصد افزایش می یابد، 
باید بررســی کرد که سهم بنزین چند درصد از این خدمات را 

شامل می شود.

سعید لیلاز:
 روحانی نباید 

کارت سوخت را حذف می کرد
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 
در شرایط کنونی دستگاه های دولتی حتی نباید 
تقاضای افزایش قیمت کنند، گفت: قرار شــد 
اســامی متخلفان از طریق بنر و تابلونوشته ها 
اطلاع رسانی شود و مردم ببینند که چه کسانی 

تخلف کردند.
رضا رحمانی اظهار داشت: با وجود اینکه ذخیره 
خوبــی از کالا ها داریم، اما در کنار تمهیدات اولیه از 
تولید تا مصرف، حضور خود اصناف در نظارت ها لازم 
است، زیرا امروز هرگونه گران فروشی و سوءاستفاده، 
ظلــم در حق مردم اســت بنابراین برخورد ها باید با 
متخلفــان در محل و در ســریع ترین زمان ممکن 

صورت گیرد.
وی افزود: برخورد ها با متخلفان و گران فروشان 
در بازار باید جدی و موثر باشــد و متخلفان بدانند با 
تخلفات، مماشات نخواهیم کرد. ان شاء الله تخلفات 

کمتر و برخورد های کمتری را خواهیم داشــت اما با 
آن بخش اصناف کــه مراعات نمی کنند انتظار ما از 
اتحادیه هــا و اصناف مربوط این اســت که به نحوی 

برخورد کنند که تخلف دیگر تکرار نشود. 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اضافه کرد: وقتی 
ذخایــر کالایی کامل اســت و تاثیر قیمت بنزین بر 
کالا ها ناچیز است دلیلی بر افزایش قیمت آن نداریم 
بنابراین باید با بحث روانی در این باره مقابله کرد. اگر 
قیمت بنزین اصلاح شد به این معنی نیست که کالا ها 
افزایش قیمت یابد بنابراین به علت مســایل روانی و 

جو سازی ها نباید اجازه دهیم قیمت ها افزایش یابد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، رحمانی ادامه داد: 
مسئولان مربوطه از جمله سازمان تعزیرات حکومتی 
قول داده انــد که پرونده های تخلف را خارج از نوبت 
بررسی کنند و با بحثی که با سازمان تعزیرات داشتیم 
قرار شد اسامی متخلفان از طریق بنر و تابلونوشته ها 

اطلاع رســانی شــود و مردم ببینند که چه کسانی 
تخلف کردند.

وی بــا بیان اینکه به هیــچ عنوان اجازه افزایش 
قیمت ها را نخواهیم داد گفت: ما ابتدا از خودمان شروع 
کردیم و مجوز افزایش قیمت دستگاه های دولتی را 
لغو کردیم، ضمن اینکه در شرایط کنونی دستگاه های 
دولتی حتی نباید تقاضای افزایش قیمت کنند و اگر 

هم تقاضا کنند تنظیم بازار آن را نخواهد پذیرفت.
هر گونه افزایش قیمت به بهانه گرانی بنزین 

ممنوع است
در همین زمینه، سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان نیز در اطلاعیه ای اعلام کرد بر اساس 
مصوبه جلسه کارگروه تنظیم بازار در تاریخ 24 آبان، 
هرگونــه افزایش قیمت کالاها و خدمات به خصوص 

به بهانه افزایش نرخ بنزین ممنوع خواهد بود.
در ایــن اطلاعیه آمده است:  ســازمان حمایت 

مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان ضمن رصد و 
 پایش بازار و کسب اطلاعات از تمامی مراکز توزیع با 
هرگونه افزایش قیمت برخورد خواهد کرد. همچنین 
بر اساس هماهنگی های انجام گرفته با سازمان تعزیرات 
حکومتی رسیدگی به این پرونده ها در اولویت برخورد 

و صدور رأی خواهد شد.
این اطلاعیه به منزله ابلاغیه رسمی تلقی شده و 
اجرای آن بــرای تمامی واحد های اقتصادی ذی نفع 
الزامی است. ســازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان در این اطلاعیه از مردم درخواســت 
کرد تا در صورت مشــاهده هــر گونه تخلف در این 
زمینه، مراتب را از طریق سامانه 124 سازمان حمایت 
و ســازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها و 
یا از طریق اپلیکیشــن برای پیگیری گزارش کنند 
 تا ســریعاً به آن رســیدگی و با متخلفان برابر قانون 

برخورد شود.

با اشاره به ممنوعیت افزایش قیمت کالاها 

وزیر صنعت: اسامی گران فروشان منتشر می شود  با نصب دو عرشــه دریایی با فاصله کوتاه سه روز توسط 
مهندسان ایرانی، رکوردی بی سابقه در فعالیت های فراساحلی 

پارس جنوبی ثبت شد.
قائم مقام طرح توســعه فاز هــای 22، 23 و 24 پارس جنوبی در 
گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: سکوی 23B و 24B نام 
سکوهایی است که در پارس جنوبی نصب شده اند. روز 21 آبان امسال 
نصب سکوی 23B انجام شد و بلافاصله ناوگان به موقعیت 24B منتقل 
گردید و کمتر از سه روز این عملیات نصب بر فاز مذکور نیز انجام شد 
که طبق برآورد ها این ســرعت عمل بسیار کم نظیر و نادر بوده چرا 

که این برنامه ریزی جهت جا به جایی بسیار پیچیده و عظیم است.
علی اصغر صادقی تاکید کرد: صد درصد عملیات مهندسی، ساخت، 
اجرا و نصب توسط متخصصان و کارگران ایرانی انجام شده است و به 

نوعی این افتخار در پارس جنوبی تماما بومی و ساخت داخل است.
وی افزود: در سال گذشته دو سکوی 20 و 24A فاز های 22 تا 24 
را نصب و راه اندازی کردیم. امسال نیز بنابر تحقق برنامه تولید زمستانه 
شرکت پارس جنوبی، قرار شد دو سکوی دیگر نیز در فازهای مذکور 
نصب و راه اندازی شود که این سکو ها با فاصله کمتر از سه روز نسبت 

به یکدیگر، نصب شدند.
او با اشاره به اهمیت بالای عملیات انجام شده در این فازها، ادامه 
داد: ایــن نصب به نوع خود بی نظیر بود چرا که توانســتیم با فاصله 
بسیار کم، ناوگان غول پیکر و عظیم مراحل کاشت سکو را در محلِ 
برنامه ریزی شده فازهای مذکور به مقر مورد نظر برسانیم. در نتیجه 
مهندســان ایرانی سکو  23B را نصب و با تغییر موقعیت با سرعت به 
جایگاه نصب سکوی 24B رجعت کردند. این اقدام علاوه بر اینکه بسیار 

ستودنی است بسیار هم سخت و طاقت فرساست.
صادقی بیان کرد: این نصب در ســکو های 24 و 23B با کمترین 
حادثه و شــاید بدون هیچ آسیبی با تلاش مهندسان کشورمان انجام 
و راه اندازی آن نیز عملیاتی شد. این سکوها آخرین سکوهای فازهای 

22 و 24 بودند.
وی در پاســخ به این ســؤال که به چه دلیل نصب سکو های این 
فاز ها در پارس جنوبی را رکورد شــکنی تلقی می کنند؟ گفت: دلیل 
این امر، مدت زمان کوتاه پس از نصب سکو های پیشین است چرا که 

مهندسان ایرانی با تفاوت سه روز این عملیات را انجام دادند.
این مســئول توضیح داد: مدت زمان زیادی برای مســتقر شدن 
مهندسان صنعت نصب سکو برای لنگر اندازی نیاز است که این مدت 

زمان در نصب سکوی فاز 23 و 24 به حداقل خود رسیده است.
صادقی با اشاره به موقعیت صنعت نفت ایران در مقایسه با دیگر 
کشورهای دارنده نفت و گاز، یادآور شد: اکثر کشور های نفتی ناوگانی 
اینچنینی دارند و ما از هیچ یک از این کشــور ها عقب نبوده و حتی 
پیشرفته تر نیز عمل می کنیم. ایران برای عملیات های نصب سکوهای 
در فراساحلی به هیچ مهندس خارجی و حتی مشاوره گیری از مشاوران 

برون مرزی نیاز ندارد.
وی توضیح داد: نصب سکو های جدید در فاز های 22 تا 24 پارس 
جنوبی ظرفیت تولید گاز غنی در کشور را به یک میلیارد فوت مکعب 
افزایش می دهد. این مقام مسئول گفت: ایران صفر تا صد بحث های 
مهندسی تا بهره برداری سکوها و صنایع نفتی و گازی خود را توسط 

متخصصان و شرکت های داخلی انجام می دهد.

 رکوردزنی مهندسان ایرانی 
در نصب ۳ روزه سکوی نفتی 

یک روزنامه فرانسوی نوشت درحالی که روسیه 
به سیاست کنار گذاشتن دلار و انتقال دارایی هایش 
به دیگر ارزها ادامه می دهد، اروپایی ها هم در تلاش 
برای ایجاد یک سیســتم پرداخت اروپایی برای 

رقابت موثر با ویزا و مسترکارت آمریکا هستند.
به گزارش خبرگزاری فارس، روزنامه فرانسوی »لزی 
کو« در گزارشی نوشت، روسیه به سیاست کنار گذاشتن 
دلار و انتقال دارایی هایش به دیگر ارزها، ادامه می دهد.

مسکو روند »دلارزدایی« از اقتصاد و سیستم مالی اش 
را به دنبال تنش ها با آمریکا در سال 2014 با هدف دور 

زدن تحریم های آمریکا آغاز کرد.
به ویژه، بانک مرکزی روسیه توافق های سوآپ ارزی 
را با ایران، چین و ترکیه که آنها نیز روابط متشنجی با 

آمریکا دارند، محکم کرد.
در حــال حاضر، روســیه همچنــان از دلار دوری 
می کنــد و دارایی های خود را بــه ارزهایی نظیر یورو و 

یوآن انتقال می دهد.
به نوشته لزی کو، فروش دلار به روسیه اجازه می دهد 
تا ارزش روبل را بالا ببرد و ثبات بخشــد. ارزش روبل از 

سال 2018 تاکنون 17 درصد افت کرده است.
از ابتدای سال 2019، رشــد ارزش پول روسیه از 
سر گرفته شده است و نرخ مبادله آن در برابر دلار 7,6 

درصد رشد کرده است.
بلومبرگ در ماه اکتبر گزارش داد، »نخستین سال 
تجربه کنار گذاشتن دلار توسط ولادیمیر پوتین، برای 

روسیه هزینه حدود 7,7 میلیارد دلاری داشته است.«

بانک های مرکزی روســیه، چین، لهستان، رکورد 
خرید طلا را شکستند و 15,7 میلیارد دلار طلا خریدند.
بانک مرکزی روســیه از مــاه ژانویه، 96,4 تن طلا 
خریده اســت و مجموع ذخایر این کشور تا اول جولای 

به 100,3 میلیارد دلار رسیده است.
در عین حال، مقامات بانکی و دولتی اتحادیه اروپا 
تایید کردند 20 کشــور اروپایــی در تلاش برای ایجاد 
یک سیســتم پرداخت اروپایی برای رقابت موثر با ویزا 
و مســترکارت آمریکا و فناوری انحصاری نظیر گوگل 
و پی پال هستند.پس از اینکه ویزا و مسترکارت از ارائه 
خدمات به برخی از بانک های روسیه از ترس تحریم های 
آمریکا خودداری کردند، روســیه نیز در آوریل 2015 

سیستم پرداخت خود، )میر( را به راه  انداخت.

گفتنی اســت موضوع حذف دلار از مبادلات کشور 
از مدت ها قبل مورد توجه ایران بوده اســت. در 28 ام 
شــهریور 1395، رهبر انقلاب فرمودنــد: »اگر مردم و 
مســئولان بتوانند اقتصاد مقاومتی را به معنای واقعی 
محقق و کشــور را از »جادوی پولی و مالی« دشــمن 
خــلاص کننــد و »ارزش و آقایــی دلار« را در زندگی 
اقتصادی بشــکنند، کشورهای دیگر را نیز نجات داده و 

برای آنها الگو خواهند شد.«
ایشــان در دهم آبــان 96 هم خطــاب به پوتین، 
رئیس جمهور روســیه بیان داشــتند کــه »می توانیم 
تحریم هــای آمریکایی ها را با روش هایی از جمله حذف 
دلار و جایگزین کردن پول ملی در معاملات اقتصادیِ دو 

یا چندجانبه، بی اثر و آمریکا را منزوی کنیم.«

روزنامه فرانسوی:

روس ها به دلارزدایی ادامه می دهند

قاضی دیوان عالی کشور با انتقاد از بی اطلاعی 
تدوین کنندگان لایحه تجارت از آخرین تحولات 
حقوق تصریح کرد: آن دســته از قضاتی که کار 
پژوهشــی و علمی می کنند مهر تایید بر لایحه 

تجارت نزده اند.
یکی از قضات فعلی دیوان عالی کشور در گفت وگو 
با خبرگزاری مهر، درباره آخرین وضعیت لایحه تجارت، 
گفــت: لایحه تجارت هنوز رویه قانونی خود را به طور 
کامل طی نکرده و به تایید شورای نگهبان نرسیده است، 
اما تصویب 331 ماده آن در مجلس موجب شد تا موجی 
از نگرانی در بین فعالان حقوقی و بازرگانان ایجاد شود.
سیدعباس موسوی افزود: اگر عنوان این لایحه را 

بیان نمی کردند من به عنوان قاضی متوجه نمی شدم 
که متن قانون تجارت پیش روی من اســت چرا که به 
حدی به هم ریختگی، بی نظمی و اســتفاده نادرست از 
ادبیات حقوقی در این 331 ماده دیده می شود که اگر 
شما بخواهید قانونی بدتر از این قانون پیدا کنید باید 

سخت به تکاپو بیفتید.
وی خاطرنشان کرد: قانونگذار در وضع قوانین عوامل 
مختلفی از جمله دغدغه  فعالان آن بخش و پیش بینی 
تدوین مجموعه متناسب وهماهنگ با آن دغدغه ها را 
در نظر می گیرد،اما به نظر می رســد در لایحه تجارت 
چون احساس کرده است که قانون تجارت قدیمی است 
و بســیاری از تحولاتی که بعد از سال 1311 رخ داده 

در قانون تجارت مغفول مانده اســت؛ به سوی تغییر 
قانون تجارت حرکت کرده، در شرایطی که این عامل 

به تنهایی کافی نیست.
قاضی دیوان عالی کشور با بیان اینکه قانونگذار فقط 
یک عامل تغییر قانون را در نظر گرفته است، افزود: برای 
اصلاح قانون تجارتی که عمر 80 ساله دارد و اثر زیادی 
بر فعالیت های تجاری دارد نیاز است تا برنامه ای مدون 
برای جمع آوری اطلاعات از رشته های مختلف تجاری 
و حقوقی و همچنین استفاده مفید از داده های حاصل 

از رویه قضائی را در نظر داشته باشیم.
موســوی با اشــاره به مواد اولیــه لایحه تجارت 
توضیح داد: این قانــون ابتدا باید تاجر را معرفی کند 

و ســپس مصادیق فعالیت تجاری را تشــریح کند اما 
در این قانون ابتدا وارد موضوعاتی می شــود که اساسا 
 مربوط به مقررات دیگری اســت که جای آن در قانون 
تجارت نیست. وی گفت: کمتر قانونی در کشور داریم 
که به قدمت قانون تجارت و قانون آیین دادرسی مدنی 
بر مناسبات حقوقی، تجاری و روابط افراد موثر باشد به 
همین دلیل انتظار این بود که اگر بعد سال ها قرار است 

قانون تجارت تغییر کند احتیاط لازم صورت بگیرد.
موسوی خاطر نشان کرد: به نظر می رسد که لایحه 
تجارت محصول تراوش فکری یک یا چند نفر است و 
به همین دلیل هســت که مــورد انتقاد جدی قاطبه 

حقوقدانان قرار گرفته است.

قاضی دیوان عالی کشور

لایحه تجارت مملو از بی نظمی و به هم ریختگی حقوقی است

یک مسئول شــرکت ملی گاز ایران گفت: 
میزان فوتی ها در اثر گازگرفتگی در سال 1۳۹۶، 
معادل ۳11 نفر و در سال گذشته معادل ۳4۸ نفر 
بوده که این اعداد بیانگر افزایش 11.۹ درصدی 

در این حوزه است.
 HSE به گزارش ایســنا، غلامرضا بهمن نیا رئیس
شــرکت ملی گاز دیروز در نشســتی خبری با بیان 
این که 90 درصد حوادث در این حوزه، از 15 آبان تا 
15 اسفندماه اتفاق می افتد، اظهار کرد: سالانه سه تا 
چهار درصد شاهد رشد حوادث مربوط به گاز هستیم 
که البته همین میزان نیز توســعه گازرسانی در سال 

اتفاق می افتد.

وی با اشاره به آمار فوتی ها در سال 1397 افزود: 
در این سال 348 فوت صورت گرفته که 213 نفر در 
اثر استنشاق گاز مونوکسید کربن فوت شده اند و باید 
گفت که 88 درصد این تعداد به علت نصب نامناسب 

دودکش ها و عواملی از این قبیل بوده است.
رئیس HSE شــرکت ملی گاز ایران با بیان این که 
علاوه بر این 135 نفر بر اثر آتش سوزی و انفجار فوت 
شده اند، ادامه داد: علت این مسئله نیز بست، شلنگ 
و استفاده از وسایل گازسوز غیراستاندارد بوده است.

بهمن نیا با اشاره به حوادث رخ داده در این حوزه 
تاکید کرد:  در مجموع دو هزار و 61 حادثه در ســال 
97 به ثبت رسیده که نسبت به سال قبل 4.67 درصد 

افزایش داشته است که باید گفت هزار و 814 حادثه 
مربوط به آتش سوزی و انفجار و 247 حادثه مربوط به 
انتشار گاز مونوکسید کربن بوده است که برخی از آنها 
منجر به گازگرفتگی و برخی منجر به فوت شده است.

به گفته وی، در سال 1396 میزان حادثه در این 
حوزه، هزار و 969 بوده و این در حالی اســت که این 
عدد در ســال گذشته به دو هزار و 61 حادثه رسیده 
است و باید گفت که تعداد حوادث روستایی تنها 24 

درصد و تعداد حوادث شهری 76 درصد بوده است.
رئیس HSE شــرکت ملی گاز ایران با بیان این که 
میزان حادثه و مقایسه آن در ایران و کشورهای دیگر 
امکان پذیر نیست، تصریح کرد: در بسیاری از کشورها 

از برق و یا ترکیب برق و گاز برای گرمایش اســتفاده 
می کنند اما در کشــورهایی که امکان مقایسه وجود 
دارد، میزان حوادث آنها یک چهارم حوادث ما است.

بهمن نیا توضیــح داد: دودکش هــا عامل اصلی 
حوادث گاز گرفتگی هســتند. بــه همین دلیل لازم 
است تا مشترکان نسبت به استفاده از وسایل گرمایشی 
که نیاز به دودکش دارد، مســائل ایمنی را با جدیت 

رعایت کنند.
وی هم چنین درباره میزان حوادث ناشی از انتشار 
گاز مونوکسید کربن گفت: در سال 1397 نسبت به 
ســال قبلش میزان حوادث حدود 10 درصد کاهش 

داشته است.

شرکت ملی گاز:

دودکش ها عامل اصلی حوادث گازگرفتگی هستند

از خودکفایی  ایران خــودرو  مدیرعامل 
۸5درصدی در تولید کامیون خبرداد.

فرشــاد مقیمی هم در مراسم امضای قرارداد 
150دستگاه کامیون بین قرارگاه خاتم الانبیاء و 
ایران خودرو دیزل با تأکید بر اینکه در این قرارداد 
به تولید داخل توجه خاص شــده اســت، گفت: 
بخشی از نیازهای تولیدمان از طریق شرکت های 

تحت پوشش ایران خودرو تأمین می شود. 
وی افزود: درخصوص ایــن کامیون ها تا 85 
درصد به خودکفایی رسیده ایم و این کامیون ها از 
نظر کیفیت، دوام و هزینه کم مورد استقبال است. 
مقیمی افزود: سالانه می توانیم 25 هزار دستگاه 

از این کامیون ها را تولید کنیم.
وی گفت: میــز خودکفایی جدید برای اقلام 
وارداتی راه اندازی شده است که از طریق مشارکت 
بــا شــرکت های دانش بنیان، در ایــن حوزه کار 

می کنیم. 
مدیرعامــل ایران خــودرو با تأکیــد بر اینکه 
خودروها باید از منظر زیست محیطی و استاندارد 
به روز باشند، گفت: در حوزه تولیدی این کامیون ها 
87 قطعه از قطعات خودرو در حوزه ساخت داخل 
هدفگذاری شده است و خرید خارجی هم در جایی 
که تولید داخل می شود نداریم، ضمن آنکه در 11 
قطعه هم در حال تست یک روزه خط هستیم که به 

زودی به ظرفیت داخلی می رسیم و تاکنون در این 
حوزه 33 میلیون یورو صرفه جویی ارزی داشته ایم. 
مدیرعامل ایران خــودرو افزود: در حوزه مواد 
اولیه هم در صنعت خودرو 90 درصد داخلی  سازی 
کرده ایم که 10 درصد دیگر هم اقلام لازم شناسایی 
شده است و همزمان دو هدف دنبال مذکور را دنبال 

می  کنیم و عزم جدی داریم.
فرمانــده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء هم 
دیــروز پس از امضای این قرارداد اظهار داشــت:  
این قرارداد فازبندی شــده اســت که در فاز اول 
150 دستگاه، فاز دوم نیز 150 دستگاه و تا 700 
دستگاه کامیون ادامه دارد، اما فعلا برای فازهای 

اول و دوم تفاهم نامه امضا کردیم. 
ســعید محمد، رقــم قرارداد 150 دســتگاه 
کامیون را 126 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: 
این کامیون هــا برای اجــرای پروژه های قرارگاه 
خاتــم خصوصاً در خط  آهــن چابهار- زاهدان به 
کار گرفته می شود و بخشی از طرح یک کمربند 
یک جاده مطرح شــده از سوی کشور چین است 
و عملًا ســهم بزرگی از ترانزیت جهانی را به خود 

اختصاص می دهد.
به گزارش فارس، فرمانده قرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیاء افزود: تحویل این کامیون ها از بهمن ماه 

آغاز می شود و تا اوایل اسفند امسال ادامه دارد.

مدیرعامل ایران خودرو خبرداد

خودکفایی 85 درصدی کشور در تولید کامیون

یک تولیدکننــده محصولات گلخانه ای بــا بیان اینکه 
مگاپروژه های کشــاورزی معطل اختصاص زمین است گفت: 
تولیدات کشــاورزی می توانند نقش ویژه ای در ایجاد رونق 

اقتصادی ایفا کنند.
یوســف ابراهیمی، فعال حوزه تولیدات گلخانه ای در گفت وگو با 
مهر با اشــاره به سابقه فعالیتش در امر صادرات میوه و صیفی جات ، 
گفت: بصورت خانوادگی در حوزه تولیدات گلخانه ای فعال هستیم و 
از ســال 72 تاکنون محصولات را به کشــورهای آذربایجان و روسیه 

صادر می کنیم. 
وی با اشــاره به اینکه در سال 90 یک گلخانه در سطح 6 هکتار 
در جیرفــت احداث کردیم اما متاســفانه این طرح با موفقیت همراه 
نبود، افزود: از حدود ســال 94 اقدام به تاسیس گلخانه های مدرن و 
هیدروپونیک در منطقه آزاد ارس کردیم که در این گلخانه محصولاتی 
 ماننــد گوجه فرنگی، فلفل و بادمجان تولید می شــود و قرار اســت 

توت فرنگی و سبزی نیز به محصولات تولیدی ما اضافه شود.
ایــن فعال بخش خصوصی ادامه داد: پروژه اول در یک زمین 50 
هکتاری و در سطح 31 هکتار اجرا شده است. ظرفیت تولید سالانه آن 
14 هزارتن است و بیش از 85 درصد آن صادر می شود. البته بخشی 
از این صادرات نیز به کشورهای حوزه خلیج فارس انجام می شود که 

البته حدود 5 درصد است.
ابراهیمــی با بیان اینکه بزرگترین مشــکل ما در زمینه دریافت 
تسهیلات ریالی بوده است، افزود: با پیگیری هایی که از طریق وزارت 
جهاد و کمیسیون کشاورزی انجام دادیم طی هفته های آینده بخشی 

از تسهیلات مورد نیاز در اختیار ما قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: در زمینه مگاپروژه ها نیز مشکل ما بحث زمین است 
در همین زمینه حدود 5 سال قبل قرار بود زمینی به سطح 2 هزارهکتار 
در اختیار ما قرار بگیرد و این زمین تبدیل به کشــت و صنعت نوین 
در حوزه باغداری و گلخانه شود که تاکنون این اتفاق رخ نداده است.

ابراهیمی به مزایای تولیدات گلخانه ای اشاره کرد و گفت: افزایش 
عملکرد در واحد سطح، تولید محصول سالم، کاهش ضایعات، افزایش 
بهره وری مصرف آب و اســتفاده بهینــه از نهاده های تولید از جمله 

مزایای این نوع تولید است.
وی با بیان اینکه درخواست های زیادی از مسئولان داشتیم که به 
نتیجه نرسیده است، افزود: البته ما به تولید خود ادامه می دهیم و در 
صورتی که دولت حمایت کند عملکرد بسیار بهتری خواهیم داشت و 
سال آینده حدود 100 هکتار گلخانه سرپوشیده نوین در کشور اجرا 
خواهیم کرد که اولین بار است در ایران چنین پروژه ای انجام می شود.
بــه گفته ابراهیمی این پروژه نشــان می دهد که تولیدات بخش 
کشاورزی می توانند به شدت اقتصادی باشند و نقش ویژه ای در رونق 

اقتصادی ایفا کنند.

فعال تولیدات گلخانه ای:

بزرگ ترین مشکل تولیدکنندگان 
دریافت تسهیلات ریالی است

سرپرســت ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری از توســعه زراعت چوب به منظور 
حفاظت و صیانت از جنگلهای کشور خبر داد 
و گفت: نگاه برداشــت چوب از جنگل باید به 

طورکلی کنار گذاشته شود.
به گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، خســرو 
شهبازی در چهارمین جلســه ستاد توسعه زراعت 

چوب، استفاده حداکثری از توانمندی جوامع محلی 
برای توســعه زراعت چوب را خواستار شد و افزود: 
ایــن اقدام می تواند در قالــب بند ب ماده 29 مورد 

توجه قرار گیرد.
وی در ادامه خواســتار ایجــاد ارتباط با بخش 
تحقیقات جنگل ها و مراتع در توسعه زراعت چوب شد 
و خاطرنشان کرد: استفاده از گونه های سریع الرشد 

و ارقام پربازده می تواند قدرت رقابت پذیری و مقرون 
به صرفه بودن در تولید این محصول را افزایش دهد.

شهبازی با بیان اینکه در استان های شمالی کشور 
موضوع کشــت درختان صنوبر از دیرباز مطرح بوده 
و می تواند برای جلوگیری از تخریب جنگل ها بسیار 
موثر واقع شود، خواستار تشکیل ستاد زراعت چوب در 
این نواحی شد تا با پشتیبانی و حمایت از زارعان، نگاه 

برداشت چوب از جنگل به کلی کنار گذاشته شود.
وی همچنین در این نشســت موضوع واگذاری 
نهالســتان ها به تعاونی های محلی را خواســتار شد 
و افــزود: این اقدام اگر به شــکل مزایده و با در نظر 
گرفتن حقوق دولت انجام شود، قطعاً می تواند علاوه بر 
میزان مشارکت پذیری مردم، منافع حاصل از آن را به 

روستاییان برگرداند.

معاون حجتی:

رویکرد برداشت چوب از جنگل باید کنار گذاشته شود


